

Overview of changes in social security law – July 2024

Краткий обзор изменений законодательства по страховым взносам – июль 2024

The Law of the Kyrgyz Republic No. 136 of 23.07.2024 adopted some changes in social security contributions law that will come into force since 1 August 2024.

Namely,

- The rate of social security contributions for the employers – commercial entities and non-profit organizations has been significantly reduced from 17.25% to 2.25%, except for:
 - organizations financed by the state budget;
 - mining companies developing the deposits of national importance;
 - organizations engaged in supply of electricity, heat and gas;
 - entities engaged in the production and/or import of alcohol, tobacco products and fuels and lubricants, except for production and processing of petroleum products;
 - mobile telecommunication operators;
 - Internet providers;
 - commercial banks, specialized financial and credit institutions.

- The amount of social security contributions of the employers may not be less than the amount calculated from the average monthly wage established by the Cabinet of Ministers on an annual basis before November 1st, which will be applied from January 1st of the following year.

Information on average monthly wage for 2024 is available on the official website of the Social Fund of the KR at <http://socfond.kg/ru/payers/smz2024/>

- Payments to employees with hearing disabilities of group III are included in the list of payments subject to a reduced rate at 15.25% for the employer and 2% for the employee.
- The special treatment for payment of social security contributions by international organizations, their employees and individual contractors has been abolished.

Under the changes to the Labor Code the employers are obliged to pay wages only in non-cash form.

Законом КР №136 от 23.07.2024 принят ряд изменений в отношении страховых взносов, которые вступают в силу с 1 августа 2024 года.

В частности,

- Существенно снижена ставка тарифов страховых взносов для работодателя – субъектов предпринимательства и некоммерческих организаций с 17,25% до 2,25%, за исключением:
 - организаций, финансируемых из государственного бюджета;
 - горнодобывающих предприятий, разрабатывающих месторождения общегосударственного значения;
 - организаций – поставщиков электроэнергии, теплоэнергии и газа;
 - субъектов, осуществляющих производство и/или импорт алкогольных, табачных изделий и горюче-смазочных материалов, за исключением производства и переработки нефтепродуктов;
 - мобильных операторов;
 - интернет-провайдеров;
 - коммерческих банков, специализированных финансово-кредитных учреждений.

- Размер страховых взносов работодателей не может быть меньше суммы, исчисленной от среднемесячной заработной платы, устанавливаемой Кабинетом Министров на ежегодной основе до 1 ноября, которые будут применяться с 1 января следующего года.

Данные о среднемесячной заработной плате на 2024 год приведены на официальном сайте Социального Фонда КР <http://socfond.kg/ru/payers/smz2024/>

- Выплаты в адрес работников - инвалидов III группы по слуху включены в перечень выплат, облагаемых пониженной ставкой тарифов в размере 15,25% с работодателя и 2% с работника.
- Были отменены специальные нормы по уплате страховых взносов для международных организаций, их работников и индивидуальных исполнителей работ и услуг.

В Трудовой Кодекс введена норма, предусматривающая обязательство работодателя производить выплату заработной платы только в безналичной форме.

Baker Tilly Bishkek

p: 996 312 900505

e: contact@bakertilly.kg